

[Text]

you Hu. Mr. Hu Harries from Edmonton-Strathcona and while I am introducing Edmonton members, allow me to introduce also one of the senior members of the House of Commons, the Honourable Marcel Lambert from Edmonton West. Mr. Georges Lachance from Montreal, Lafontaine; Mr. Gilles Marceau from Lapointe; Mr. Marcel Prud'homme, Montreal, Saint-Denis; Mr. Hyl Chappell from Peel South, Ontario and Mr. Clifford Downey from Battle River, Alberta. I trust I have introduced everybody.

Ladies and gentlemen, my own name is Mark MacGuigan and I represent the riding of Windsor-Walkerville in Ontario. I am the Joint Chairman on the House of Commons side of this Committee.

Without taking any more of your time with preliminaries, since we have six briefs to hear this morning and quite a few more to hear this afternoon, I would like to call on our first witness, Mr. Robert A. Russell, the leader of the Liberal Party of Alberta. Mr. Russell.

**Mr. Robert Russell (Leader of the Liberal Party of Alberta):** Mr. Chairman and members of this Committee, I would, first of all, like to say how thankful I am for the opportunity to present a brief, not because I am a politician, but more so I believe because I am a member of a municipal council. We want to have the opportunity of expressing some of our concerns regarding the make-up of our constitution.

• 1015

I would like to make it clear, ladies and gentlemen, that I do not speak for the municipalities in this brief, but I deal with a number of matters, language rights, educational finance, Indian people, the entrenchment of fundamental rights in the constitution, free trade between provinces, federal-municipal participation, electoral reform, appointment of judges, the removal of judges, reform of the Senate, and because of the limitation in time, I cannot deal with all of them. But we have supplied copies of this brief to our members, Mr. Chairman, and I hope that they can look through it at leisure.

There are some points in my general remarks though, that I would like to record. Canada has had the benefit of a strong central government for years, and the powers enjoyed by our federal governments have been generally used in a manner which has enabled our nation to overcome some enormous geographic and economic obstacles.

But 100 years have passed since the British North America Act was written, and the time has come to reconsider the necessity for the continuation of these vast powers in the hands of the federal government. The time has also come to consider the division of powers between the federal government and the provincial governments respecting the municipalities.

We believe that the federal and provincial governments must be prepared to surrender some of their powers and jurisdictional claims so that our municipalities can play a stronger and larger role in the building of this nation.

I believe, as I am sure many Canadians do, that there is something special about Canada, something unique and worth-while. That is sometimes difficult to define in

[Interpretation]

bres plus anciens de la Chambre des communes, l'honorable Marcel Lambert d'Edmonton-Ouest; M. Georges Lachance, de la circonscription de Lafontaine, Montréal, M. Gilles Marceau, Lapointe; M. Marcel Prud'homme, circonscription de Saint-Denis, Montréal; M. Hyl Chappell, Peel South, Ontario et M. Clifford Downey de Battle River, Alberta. Je crois n'avoir oublié personne.

Mesdames et messieurs, je m'appelle Mark MacGuigan et je représente la circonscription de Windsor-Walkerville, Ontario. Je suis le coprésident représentant la Chambre des communes auprès du présent comité.

Sans plus tarder, vu que nous avons six mémoires à entendre ce matin et quelques autres cet après-midi, je tiens à vous présenter notre premier témoin, M. Robert A. Russell, le chef du parti libéral en Alberta. Monsieur Russell.

**M. Robert Russell (chef du parti libéral en Alberta):** Monsieur le président et messieurs les membres du comité. Je voudrais d'abord vous dire comme je vous saisis de m'avoir fourni l'occasion de présenter un mémoire, non pas parce que je suis un politicien mais plutôt parce que je suis membre du conseil municipal. Nous désirons saisir cette occasion d'exprimer quelques-unes de nos vues à l'égard du libellé de notre constitution.

J'aimerais qu'on comprenne bien, mesdames et messieurs, que je ne parle pas au nom des municipalités dans ce mémoire, mais que je traite d'un certain nombre de questions, les droits de langue, des finances éducatives, des Indiens, du retranchement des droits fondamentaux dans la Constitution, du commerce libre entre les provinces, de la participation fédérale-municipale, de la réforme électorale, des nominations de juges, de la révocation de juges, de la réforme du Sénat et à cause du délai prescrit, je ne puis traiter de toutes ces choses. Mais nous avons fourni des exemplaires de ce mémoire à vos membres, monsieur le président, et je crois qu'ils peuvent l'examiner à temps perdu.

Il y a certains points dans mes remarques générales cependant que j'aimerais inscrire au compte rendu. Le Canada a eu l'avantage d'un gouvernement central fort pour des années, et des pouvoirs dont on jouit par nos gouvernements fédéraux ont été généralement utilisés d'une façon qui a permis à notre nation de surmonter certains obstacles énormes géographiques et économiques.

Mais cent années depuis que l'Acte de l'Amérique du Nord britannique a été rédigé, et le temps est arrivé de reconsidérer la nécessité de la continuation de ces pouvoirs considérables aux mains du gouvernement fédéral. L'époque est aussi arrivée de considérer la répartition des pouvoirs entre le gouvernement fédéral et les gouvernements provinciaux au sujet des municipalités.

Nous croyons que les gouvernements fédéral et provinciaux doivent être prêts à donner certains de ces pouvoirs et de ces droits de juridiction afin que nos municipalités puissent jouer un rôle plus fort et plus considérable dans l'épanouissement de notre nation.

Je crois, comme je suis sûr que beaucoup de Canadiens le font, qu'il y a quelque chose de spécial à propos du